
Kontrola realizace Projektu TV MAS/2014/006 

Název akce: O Moravském Horácku 

Pořadatel: spolek Srdce Horácka 

Místo konání: Luteránské gymnázium Velké Meziříčí 

Termín: 4.5.2014, od 14.00 do 19,00 hodin 

Obsah akce dle projektu: Program rozvoje venkova ČR, opatření III.4.1  Získávání dovedností, animace 

a provádění. 

Kontrolu provedla: Ing.Helena Bučková 

Odjezd: Velké Meziříčí, Mostiště  13.30 hod, příjezd 13,40 hod. 

Odjezd Velké Meziříčí: 19 hodin. 

MAS byla propagována již při vstupu do sálu, kde na banneru byly uvedeny základní údaje o MAS 

MOST Vysočiny. Na všech stolech byla připravena brožura, propagující činnost a cíle MAS. 

V průběhu akce byli přítomní seznámeni s historií zdejšího horáckého kraje a to s jeho stavbami, 

zvyklostmi, tanci, kroji i pokrmy prostřednictvím přednášek které  probíhaly. 

Hned v úvodu byl představen nově tvořící se folklorní soubor Horácký Medříčan, který vystoupil 

prvními naučenými krůčky v krojích zapůjčených základní uměleckou školou ve Velkém Meziříčí,  

které škola uchovala po někdejším folklorním souboru a který tyto kroje  před čtyřiceti lety používal 

při svých vystoupeních.  

Předsedkyně spolku Srdce Horácka Ing. Ivana Horká v úvodu uvedla, že by spolek Srdce Horácka  rád 

oživil tuto tradici a to například i horáckými slavnostmi, horáckým bálem, přehlídkami folklorních 

souborů a tak rozšířil i prestiž  a zapomenuté zvyky  města Velkého Meziříčí nejen u nás, ale i 

v zahraničí. 

Po zahajovacím vystoupení bylo předáno slovo předsedkyni správní rady MAS MOST Vysočiny, která 

seznámila přítomné s místními akčními skupinami obecně,  se základními podmínkami  jejich vzniku a 

jejich posláním pro venkovský prostor. 

Dále pak představila MAS MOST Vysočiny od jejího založení, rozvoje, realizovanými projekty, 

útlumem činnosti, ale od roku 2011 opětovným oživením,  a s úkoly, které je pro nadcházející léta  

nutno naplňovat prostřednictvím Integrované rozvojové strategie území MAS, na základě komunitě 

vedeného dialogu všech obcí, podnikatelů, příspěvkových a neziskových organizací a zejména všech 

občanů. 

Tradice, jejich představení a snaha o jejich zachování  byla provázena celým odpoledním programem. 

Atmosféru příjemně dokreslovala dekorace připomínající malý venkovský dvorek se vším co k němu 

patřilo. 



Mezi milými hosty byli představeni členové bývalého souboru Třebíčan, Jana a Lubomír Strnadovi 

z Rohů ve svých krojích, kteří v tomto souboru působili společně  úctyhodných čtyřicet let. 

Historii Moravského Horácka představil ve svém vystoupení etnograf Mgr. Kuča, o zdejších krojích 

hovořila a zároveň je  představila historička Dr. Marie Riperová. O zdejších krojích hovořila i 

etnografka Silva Smutná a Eva Tomášková z regionálního pracoviště  Muzea Vysočiny v Třebíči.  

Celá akce byla doplněna vystoupením folklorních souborů a to souboru  Bítešan, který představil 

nejenom zapomenuté písně, ale i oživený vesnický obyčej, při kterém mohli přítomní obdivovat 

letošní královnu svatodušní obchůzky ve Velké Biteši.  Na tomto souboru bylo vidět nejenom velké 

nadšení starší a střední generace, ale obdivuhodné bylo i zapojení dětí a mládeže.  

Eva Tomášková sehrála v jedné ze scének sběratelku písní paní Františku Kyselkovou a soubor Bítešan 

představil  několik písní právě z nově vydaného zpěvníku „Lidové písně z Podhorácka I. a II.“ 

Dalším vystupujícím byl  soubor žen z Březníku, který předvedl ukázku horáckých kol, tance který byl 
tradičně předváděn, ukázku ručně tkaných a vyšívaných krojů, ale nebylo zapomenuto i na krásnou 
poetickou báseň přednesenou jednou z tanečnic. Je obdivuhodné jak se ženy důchodového věku 
aktivně zapojují do činnosti pro udržení tradic Horáckého kraje. 

Vystoupení všech vystupujících sklidilo zasloužený aplaus. 

Po celou dobu akce probíhala ochutnávka vynikajících horáckých (ale i jiných) pokrmů, mezi nimiž se 

objevila krajový specialita – velkomeziříčské zahýbance (z bramborového těsta, plněné různými 

náplněmi), křupance, řepánky, ale i vynikající koláčky a slané pokrmy. 

K pití se podával mátový, meduňkový a kopřivový čaj s citronem. 

Zástupkyně MAS v průběhu akce odpovídala na dotazy přítomných vysvětlila proč je akce 

podporována, jaké jsou úkoly MAS a jak by MAS mohla v budoucnu spolupracovat s přítomnými 

soubory. 

Na závěr soubor Horácký Medříčan zahrál a zazpíval tři písně, které se doposud naučil. Předsedkyně 

spolku Srdce Horácka Ing. Horká poděkovala všem, kteří se na přípravě akce podíleli. 

Celá akce byla na závěr předsedkyní SR MAS Ing. Bučkovou zhodnocena jako velmi zdařilá, nadšení 

účastníků všech generací kteří se představili ve svých vystoupeních, ale i nadšení a aplaus přítomných 

svědčil o tom, že záměry spolku Srdce Horácka  se budou v našem kraji dále rozvíjet, což bylo i cílem 

podpořeného projektu. Poděkování patřilo i předsedkyni spolku Ing. Ivaně Horké za přípravu a 

moderování celé akce. 

Z akce byla pořízena fotodokumentace. 

Návštěvnost akce: na akci bylo přítomno cca 80 osob a sál byl zaplněn do posledního místečka, pro 

další  účastníky musely být i židle doplněny. 

 

Zapsala: Helena Bučková 

 


